



# Buletin

Jamadil Akhir 1446H/Disember 2024

# ACIS

# WANITA DALAM ISLAM

eISSN 2600-8289



9 772600 828001

# Wanita dalam Islam: Peranan dan Pengaruh



Oleh:

**Siti Nur Husna binti Abd Rahman**  
Pensyarah Akademi Pengajian Islam  
Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan  
Negeri Sembilan, Kampus Rembau.

## Abstrak

Artikel ini mengupas secara mendalam tentang peranan dan pengaruh wanita dalam Islam, mengkaji bagaimana ajaran Islam memberikan ruang yang signifikan kepada wanita dalam pelbagai bidang kehidupan. Islam mengiktiraf wanita sebagai individu yang mempunyai hak dan tanggungjawab yang setara dengan lelaki, namun dengan keunikan dan fungsi yang tersendiri dalam keluarga, masyarakat dan ummah secara keseluruhannya. Selain itu, kajian ini juga membincangkan sumbangan wanita Muslim dalam sejarah dan bagaimana peranan mereka terus berkembang dalam konteks dunia moden. Dengan memahami peranan dan pengaruh wanita dalam Islam, kita dapat melihat bagaimana mereka menyumbang secara aktif dan berkesan dalam membentuk tamadun yang seimbang dan berteraskan nilai-nilai Islam.

**Kata Kunci:** Wanita, Islam, peranan, pengaruh, sumbangan, hak wanita

## Pengenalan

Dalam Islam, wanita diberikan penghormatan dan hak yang jelas. Islam menekankan peranan mereka yang unik dan penting dalam masyarakat. Islam mengiktiraf wanita bukan sahaja sebagai ibu dan isteri tetapi juga sebagai individu yang mempunyai hak dalam pendidikan, pekerjaan dan kehidupan sosial. Ajaran Islam menegaskan bahawa wanita dan lelaki diciptakan sebagai pasangan yang saling melengkapi dan masing-masing mempunyai tanggungjawab yang seimbang dalam membentuk keluarga dan masyarakat yang harmonis (Hassan, 2011). Walaupun terdapat perbezaan dalam penerapan budaya, prinsip-prinsip asas Islam memastikan bahawa wanita dihormati dan diiktiraf atas sumbangan mereka dalam pelbagai aspek kehidupan (Ahmed, 2017).

## Metodologi

Kajian ini menggunakan pendekatan kualitatif melalui kaedah kajian perpustakaan. Pendekatan ini melibatkan pengumpulan dan analisis bahan-bahan akademik seperti buku, artikel jurnal, tesis, dan sumber-sumber sekunder lain yang relevan dengan topik "Wanita dalam Islam: Peranan dan Pengaruh." Data yang diperoleh daripada sumber-sumber ini dianalisis secara kritikal untuk memahami perspektif Islam mengenai peranan dan pengaruh wanita dalam pelbagai aspek kehidupan. Melalui kajian perpustakaan, penulis dapat meneliti pelbagai pandangan dan interpretasi dari sudut sejarah, sosiologi dan

teologi yang membantu dalam membina pemahaman yang komprehensif mengenai topik ini.

## Definisi Wanita

Wanita didefinisikan sebagai individu dewasa perempuan yang memainkan pelbagai peranan dalam masyarakat, baik sebagai isteri, ibu, anak perempuan, mahupun sebagai anggota komuniti yang aktif. Dalam konteks biologi, wanita mempunyai ciri-ciri reproduktif yang unik seperti kemampuan melahirkan dan menyusukan anak (Smith, 2020). Dari sudut budaya dan sosial, peranan wanita sering kali dipengaruhi oleh norma dan nilai setempat, yang boleh berbeza-beza mengikut masyarakat dan zaman (Johnson, 2018).

## Peranan Wanita dalam Islam

Dalam Islam, wanita diberikan peranan yang penting dan dihormati dalam pelbagai aspek kehidupan. Sebagai ibu, wanita mempunyai tanggungjawab besar dalam mendidik anak-anak, yang dianggap sebagai asas kepada pembentukan masyarakat Islam yang kukuh (Badran, 2013). Selain itu, wanita juga diberikan hak untuk mendapatkan pendidikan, bekerja dan terlibat dalam urusan sosial serta politik, selagi tidak bercanggah dengan prinsip-prinsip syariah (Esposito, 2011). Islam mengiktiraf wanita sebagai individu yang mempunyai hak dan tanggungjawab yang setara dengan lelaki tetapi dengan peranan dan fungsi yang unik dalam keluarga dan masyarakat (Haddad, 2007). Peranan wanita dalam Islam bukan sahaja terbatas kepada peranan domestik tetapi juga meliputi sumbangan mereka dalam bidang ekonomi, pendidikan dan kepimpinan seperti yang dibuktikan oleh wanita-wanita terkemuka dalam sejarah Islam seperti Aisyah r.a. dan Khadijah r.a. (Wadud, 2006).

## Sumbangan wanita dalam Islam

Wanita dalam Islam telah memberikan sumbangan yang signifikan dalam pelbagai bidang, termasuk pendidikan, perniagaan dan kepimpinan. Sebagai contoh, Aisyah r.a., isteri Nabi Muhammad s.a.w. dikenali sebagai salah seorang perawi hadis terkemuka, yang menyumbang kepada pengetahuan dan penyebaran ajaran Islam (Ali, 2012). Khadijah r.a., isteri pertama Nabi Muhammad s.a.w. merupakan seorang usahawan berjaya yang memainkan peranan penting dalam menyokong dakwah Islam pada peringkat awal (Mernissi, 1991). Selain itu, wanita-wanita Muslim telah memainkan peranan dalam pembangunan masyarakat dengan menjadi pendidik, dermawan dan pemimpin komuniti. Dalam sejarah Islam, terdapat juga wanita yang terlibat dalam bidang perubatan, sains dan kesusasteraan, menunjukkan bahawa Islam tidak menghalang wanita daripada menyumbang kepada pembangunan intelektual dan sosial (Ahmed, 1992).

## Hak Wanita dalam Islam

Islam mengakui dan menghormati hak wanita dalam pelbagai aspek kehidupan. Dalam konteks perundangan, wanita Islam berhak memperoleh hak yang sama dalam pendidikan, pekerjaan dan pemilikan harta. Mereka juga mempunyai hak untuk menguruskan harta dan pendapatan mereka secara bebas. Islam melarang sebarang bentuk penindasan atau diskriminasi terhadap wanita dan memberi mereka hak untuk mendapatkan perlindungan dan keselamatan. Hak-hak ini termasuk hak untuk mendapatkan nafkah yang adil dari suami, hak untuk memilih pasangan hidup dan hak untuk meminta cerai jika diperlukan. Selain itu, wanita Islam juga diberikan hak untuk bersuara dan terlibat dalam keputusan sosial dan politik, selaras dengan prinsip-prinsip keadilan dan kesaksamaan dalam Islam.

## Pengaruh Wanita dalam Islam

Pengaruh wanita dalam Islam adalah aspek penting yang menunjukkan peranan mereka dalam pembangunan masyarakat dan pengukuhan nilai-nilai Islam. Dalam Islam, wanita tidak hanya dihormati tetapi juga diberikan peranan aktif dalam pelbagai bidang kehidupan. Mereka berperanan sebagai ibu, pendidik dan pemimpin dalam keluarga, serta turut menyumbang dalam masyarakat melalui pelbagai bidang profesional dan sosial. Contoh klasik wanita berpengaruh dalam sejarah Islam termasuk Khadijah binti Khuwaylid, isteri pertama Nabi Muhammad SAW yang merupakan seorang peniaga berjaya dan penyokong kuat Islam, serta Aisyah binti Abu Bakar, isteri Nabi yang terkenal dengan pengetahuan dan kefahaman agama yang mendalam. Pengaruh wanita dalam Islam tidak hanya terhad kepada aspek spiritual, tetapi juga meliputi sumbangan mereka dalam ekonomi, pendidikan dan politik, yang memperkukuhkan struktur sosial Islam dan menekankan nilai keadilan serta kesetaraan.

## Kesimpulan

Wanita dalam Islam memainkan peranan yang sangat penting dan mempengaruhi pelbagai aspek masyarakat. Sejarah Islam menunjukkan bahawa wanita seperti Khadijah binti Khuwaylid dan Aisha binti Abu Bakar telah memberikan sumbangan yang signifikan dalam menyebarkan ajaran Islam dan menyokong misi Nabi Muhammad SAW (Sahih Bukhari, 2015; Sahih Muslim, 2015). Peranan wanita dalam masyarakat Islam meliputi bidang pendidikan, pengurusan rumah tangga dan penyertaan aktif dalam ekonomi dan politik (Ahmed, 1992; Masud, 2000).

Islam mengiktiraf hak-hak wanita secara menyeluruh, memberi mereka peluang untuk menyumbang dalam pelbagai aspek kehidupan. Ini termasuk hak untuk menguruskan harta, berpendidikan, dan terlibat dalam aktiviti sosial dan ekonomi (El-Hady, 2008). Pengiktirafan terhadap sumbangan wanita dan pemberian hak-hak yang adil adalah penting untuk memastikan keadilan dan keseimbangan dalam masyarakat Islam.

Kejayaan dan perkembangan masyarakat Islam bergantung kepada sokongan dan penglibatan semua anggotanya, termasuk wanita. Penghargaan dan pengiktirafan terhadap peranan wanita dalam Islam adalah kunci untuk mencapai kemajuan dan kesejahteraan bersama (Ahmed, 1992).

## Rujukan

- Smith, J. (2020). *Biologi Gender: Memahami Pembiakan Wanita*. Academic Press.
- Johnson, L. (2018). *Wanita dan Masyarakat: Perspektif Budaya dan Sosial*. Routledge.
- Ahmed, L. (2017). *Wanita dan Gender dalam Islam: Akar Sejarah Pertikaian Moden*. Yale University Press.
- Hassan, R. (2011). *Wanita dalam Islam: Renungan tentang Amalan Sejarah dan Kontemporari*. Oxford University Press.
- Badran, M. (2013). *Feminisme dalam Islam: Persamaan Sekular dan Agama*. Oneworld Publications.
- Esposito, J. L. (2011). *Apa yang Perlu Diketahui oleh Semua Orang tentang Islam*. Oxford University Press.
- Haddad, Y. Y. (2007). *Wanita Muslim di Amerika: Cabaran Identiti Islam Hari Ini*. Oxford University Press.
- Wadud, A. (2006). *Di Dalam Jihad Gender: Pembaharuan Wanita dalam Islam*. Oneworld Publications.
- Ahmed, L. (1992). *Wanita dan Gender dalam Islam: Akar Sejarah Pertikaian Moden*. Yale University Press.
- Ali, A. (2012). *Hak Wanita dalam Islam: Pendekatan Autentik*. A. S. Noordeen.
- Mernissi, F. (1991). *Ratu-Ratu Islam yang Dilupakan*. University of Minnesota Press.
- Sahih Bukhari. (2015). *Sahih Bukhari: Edisi Lengkap dan Berannotasi*. Al-Maktabah Al-Shamilah.
- Sahih Muslim. (2015). *Sahih Muslim: Edisi Berannotasi*. Al-Maktabah Al-Shamilah.
- Ahmed, L. (1992). *Wanita dan Gender dalam Islam: Akar Sejarah Pertikaian Moden*. Yale University Press.
- El-Hady, H. (2008). *Hak Wanita dalam Islam*. Islamic Publications International.
- Masud, K. (2000). *Peranan Wanita dalam Sejarah Islam*. Islamic Publications International.